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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 30 maart 1961
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Vice-Minister-President Korthals en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Luns (bij de punten 2a – 2e), Marijnen, De Pous, Van Rooy en Zijlstra (afwezig de
Minister-President en de Ministers Toxopeus en Visser).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot (punt 2a), Van Houten (punten 2f
en 11) en De Jong (punt 21b).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
a. Kwestie Nieuw-Guinea (Zie notulen Ministerraad 24 maart 1961, punt 2c. #Zie ook notulen MR
7/4/61, punt 2e.)
Minister Luns heeft in de vorige vergadering gezegd, dat de Amerikaanse Regering een nota had
laten overhandigen, dat zij zich als lid van de Zuid-Pacific Commissie zal laten vertegenwoordigen
bij de opening van de Nieuw-Guinearaad. Vier dagen later, nadat de Amerikaanse Minister Rusk
naar het Verre Oosten was vertrokken, heeft Bowles in zijn plaats beslist, dat Amerika niet
vertegenwoordigd zal zijn. Spreker heeft de Amerikaanse Zaakgelastigde erop gewezen aan de
hand van een aantal voorbeelden (o.a. het niet-nakomen van de Amerikaanse toezegging inzake
hulp aan het Starfighterprogramma) op hoe onbehoorlijke wijze Amerika zijn bondgenoot
Nederland behandelt. Hij heeft eraan toegevoegd, dat de Indonesische Regering na weigering een
vertegenwoordiger aan te wijzen, Australië is gaan bedreigen, dat het de uitnodiging voor
Hollandia niet zou moeten aanvaarden. De Zaakgelastigde deelde mede, dat aan de Ambassade
niet vooraf het oordeel over de weigering was gevraagd; hij zou zijn Regering volledig op de
hoogte stellen. Onze Ambassadeur Van Roijen heeft bij Bowles een zeer zware stap gedaan.
Spreker is bezorgd over dit nieuwe bewijs van splitsing in de Amerikaanse administratie, waarbij
Bowles zelfs tot herroeping van een overhandigde nota overgaat. In Nederlandse verhoudingen
zou dit tot een crisis hebben geleid. Tegenover het standpunt van Bowles staat dat van de
invloedrijke Acheson. Diens stelling is, dat als men geallieerden wil houden Amerika hen ook als
bondgenoten moet behandelen. Spreker is voornemens bij zijn bezoek aan President Kennedy te
tonen, dat hij ten zeerste bij de Nieuw-Guineakwestie is betrokken en dat als Amerika niet een
welwillender houding aanneemt, het riskeert een NAVO-partner te verliezen. Minister Zijlstra
vraagt zich af of aan dit laatste de Amerikanen zich iets gelegen zullen laten liggen. Minister Luns
wijst erop, dat Nederland als de trouwste NAVO-bondgenoot bekend staat. Bovendien is
Amerika bezig om de steun aan de NAVO-landen drastisch te verminderen, waartegenover het
een belangrijke verhoging van de defensie-inspanning van zijn partners verwacht.

Minister Zijlstra acht het mogelijk, dat de Nederlandse Ministers de positie van
Nederland in de NAVO wat onderschatten, maar hij vermoedt, dat President Kennedy niet zal
verwachten, dat Nederland uit de NAVO treedt of zijn defensiebijdrage aan de NAVO zal
verminderen. Hij wijst er voorts op, dat het te onzeker is of Minister Luns erop kan spelen dat bij
een gunstiger Amerikaanse houding de Nederlandse defensiebijdrage zou worden verhoogd.
Minister Beerman acht eveneens het leggen van verband tussen het beleid ten aanzien van Nieuw-
Guinea en de Nederlandse bijdrage aan de NAVO moeilijk, aangezien de NAVO een
bescherming voor Nederland-zelf inhoudt en het Nieuw-Guineabeleid gericht is op bespoediging
van de uitoefening van het zelfbeschikkingsrecht.

Minister Zijlstra acht het bezoek van Minister Luns aan Amerika meer van belang
om na te gaan hoe de houding van de nieuwe Amerikaanse Regering is tegenover de kwestie
Nieuw-Guinea dan dat hij verwacht dat deze houding onzerzijds zou zijn te beïnvloeden. Als het
Minister Luns duidelijk wordt, dat Amerika niet van plan is een vinger uit te steken, zou de
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Nederlandse Regering tot een "agonizing reappraisal" van ons beleid ten aanzien van Nieuw-
Guinea moeten overgaan. Minister Luns antwoordt, dat uit de intrekking van het besluit inzake de
Nieuw-Guinearaad duidelijk blijkt, dat de Amerikaanse administratie in deze zaken een splitsing
vertoont. Het staat daarom niet vast, dat de Amerikaanse Regering haar beleid terzake reeds heeft
bepaald. Door de grove behandeling gaat spreker met een grief naar Washington. Men dient ook
in aanmerking te nemen, dat het een these van de Amerikaanse militairen en de Amerikaanse
veiligheidsdienst is, dat de grens van het communisme thans ten westen van Nieuw-Guinea loopt
en bij souvereiniteitsoverdracht aan Indonesië dwars door Nieuw-Guinea heen. Een ander
argument voor Amerikaanse steun aan het Nederlandse beleid ter bevordering van de
zelfbeschikking is, dat ervoor gewaakt moet worden een tweede Kongo te laten ontstaan. Spreker
heeft voorts de Russische Ambassadeur ontvangen en hem gewaarschuwd voor de politiek, die
Rusland tegenover Indonesië voert. Daarbij heeft hij erop gewezen, dat de Nieuw-Guineakwestie
geen zaak is die alleen tussen Indonesië en Nederland speelt en dat de jongste gesprekken, die hij
in Londen met verschillende Premiers van Gemenebestlanden heeft gevoerd, duidelijk hebben
gemaakt, dat het gevaar dat Indonesië een wereldconflict ontketent niet verminderd is. De
Russische Ambassadeur antwoordde, dat de Nederlandse Regering zich moeilijk kon begeven in
de economische betrekkingen tussen Rusland en Indonesië. In zijn repliek heeft spreker gezegd,
dat de levering van wapens en de toezegging van steun bij een gewapend conflict over Nieuw-
Guinea geheel buiten de economische betrekkingen tussen beide landen staat. De Russische
Ambassadeur zou het gesprek aan zijn Regering overbrengen.

De Voorzitter doet mededeling van de stap van de Nederlandse Redersvereniging
met betrekking tot wat zij verwachten, als een conflict over Nieuw-Guinea zou uitbreken. Spreker
heeft de vertegenwoordigers van de Redersvereniging erop gewezen, dat het probleem Nieuw-
Guinea nog vele andere kanten heeft dan die van de scheepvaart.

Minister Zijlstra stelt voor, dat Minister Luns het argument "wijziging van onze
defensielast" niet in bespreking zal brengen bij zijn bezoek aan President Kennedy. Minister Luns
begrijpt de zorg van Minister Zijlstra op dit punt.
- - -
f. Huur van huizen van voormalig Indonesisch Hogecommissariaat (Zie notulen MR 24 maart 1961, punt 2i.
#Zie ook notulen MR 14/4/61, punt 2b.)
Minister Cals herinnert eraan, dat hij de vorige maal heeft gesproken over enkele huizen van het
voormalige Indonesische Hoge Commissariaat, waarbij is besloten, dat overleg zou plaats vinden
tussen Volkshuisvesting en Bouwnijverheid en Economische Zaken. Minister Van Aartsen deelt
hieromtrent mede, dat vordering van de ruimte op grond van het vorderingsbesluit bezwaarlijk
werd geacht, aangezien de Minister van Economische Zaken niet meer tot dergelijke vorderingen
overgaat. Spreker zal dit punt nog nader bespreken. Hij heeft een notitie van Buitenlandse Zaken
ontvangen, waarin wordt gesteld, dat volgens het geldende volkenrecht in de ontstane situatie het
beheer van alle panden van dit Commissariaat bij de Nederlandse Regering is gekomen.
Staatssecretaris Van Houten heeft in een aantekening van de juridische adviseur van Buitenlandse
Zaken gelezen, dat men op het ogenblik niets kan doen, aangezien in overweging is of Amerika de
Nederlandse belangen in Indonesië zal behartigen. In het andere geval zal de Nederlandse
Regering de panden als een goed huisvader moeten beheren, waarbij niet past het vorderen ervan
op grond van het vorderingsbesluit. Als goed beheerder zullen de huizen echter wel ten behoeve
van het Departement van Minister Cals verhuurd kunnen worden. Spreker stelt voor, dat een
ambtenaar van de drie betrokken Departementen (Volkshuisvesting en Bouwnijverheid,
Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen en Buitenlandse Zaken) deze kwestie nagaat.

Minister Beerman stelt de vraag of het volkenrechtelijk gebruikelijk is, dat gebouwen
van een Ambassade zo snel nadat de diplomatieke betrekkingen zijn verbroken worden gevorderd.
Spreker heeft de indruk, dat dergelijke gebouwen meestal direct na herstel van de betrekkingen
worden teruggegeven. Minister Cals is het er niet mee eens, dat direct na herstel van de
betrekkingen met Indonesië persé hetzelfde gebouw weer ter beschikking zou moeten worden



gesteld. Staatssecretaris Van Houten is het met Minister Beerman eens, dat men bij beheer als goed
huisvader een gebouw kan verhuren met de bepaling, dat de huurder bereid moet zijn bij herstel
van de verbroken diplomatieke betrekking er weer uit te gaan. Minister Cals acht het tijdelijk
betrekken van dit gebouw door zijn ambtenaren niet verwerpelijk, indien aan de normale
opzegtermijn wordt vastgehouden.

Staatssecretaris Van Houten licht nog toe, dat Minister Luns politiek geen bezwaar
tegen het betrekken van de bedoelde huizen had, maar dat dit punt nog wel volkenrechtelijk moet
worden nagegaan.

De Voorzitter stelt voor, dat nog nader overleg tussen de drie eerdervermelde
Departementen wordt gepleegd. De Raad verklaart zich hiermede akkoord.
- - -

11. De kwestie van de spijtoptanten (Brief van de Minister van Justitie d.d. 22 maart 1961, nr. 1667,
met bijlage.)
De Voorzitter deelt mede, dat van het actiecomité NASSI in Eindhoven een brief is ontvangen die
aan de Minister van Justitie zal worden doorgezonden.

Minister Beerman zegt ter toelichting van het verslag, dat hij heeft toegezegd
aanvragen, waaromtrent volkomen zekerheid bestaat dat zij binnen de richtlijnen vallen, direct te
zullen afdoen. Het blijkt voorts, dat de Adviescommissie de aanvragen grondig bekijkt en tot
dusverre een niet zo gering aantal aanvragen afwijst.

Minister Klompé heeft na het onderhoud van Minister Beerman een gesprek gehad
met de Kamercommissie voor maatschappelijk werk. Op de vraag uit de Commissie of er
voldoende opvanggelegenheid is heeft spreekster geantwoord, dat dit irrelevant is. Zij heeft erop
aangedrongen deze zaak tot de grond door te spreken, aangezien de Commissieleden een en ander
geheel in de emotionele sfeer zien. Zij heeft drie gevallen genoemd, waarin aanvragers in
Indonesië werk en inkomen hadden en in goede verhoudingen met de bevolking leefden, maar
voor de opvoeding van hun kinderen naar Nederland wilden komen. De betrokken
Commissieleden vonden dit laatste geen motief om hen naar Nederland te laten komen.

Minister Beerman antwoordt op een vraag van Minister Zijlstra, dat de binding met
Nederland of de noodsituatie (waaronder de Commissie ook geestelijke nood wil verstaan) de
criteria voor toelating zijn. Minister Zijlstra wijst erop, dat de Ministerraad als criteria nood en
binding aan Nederland had gesteld; een wijziging en de toevoeging van geestelijke nood is nooit in
de Raad vastgesteld.

Minister Beerman antwoordt, dat de Kamercommissie steeds blijk heeft gegeven
voor de argumenten van de Regering weinig begrip te hebben. Spreker heeft in de
Commissievergadering erop gewezen, dat er thans al verschillende gezinnen zijn, die zich in ons
land ongelukkig voelen. Het Commissielid Welter zeide, dat het beter zo was dan dat deze mensen
bij een oorlogssituatie in Indonesië zouden worden geïnterneerd. Spreker heeft gesteld, dat het
Kabinet niet bereid is af te stappen van individuele beoordeling van de gevallen. In de loop der
jaren zijn 7500 spijtoptanten toegelaten, terwijl er op het ogenblik nog aanvragen liggen voor 8000
personen.

Spreker heeft vernomen, dat de Adviescommissie geen behoefte heeft aan nieuwe
richtlijnen inzake het onderhavige toelatingsbeleid.

De Voorzitter stelt voor ermede akkoord te gaan, dat Minister Beerman in de
Kamercommissie mededeelt, dat tot de versnelde afdoening is besloten van aanvragen, die
ongetwijfeld worden ingewilligd. Minister Klompé verwacht, dat dit de Commissie niet zal
bevredigen. Zij vraagt zich af of er niet een nota moet komen, waarin het beleid terzake duidelijk
wordt uiteengezet. Het punt zou dan met vier Fractievoorzitters door de verschillende Ministers
besproken kunnen worden, waarbij dit stuk ook gegeven zou kunnen worden. De Raad verklaart
zich met dit laatste akkoord.



Minister Beerman deelt mede, dat de Britse Ambassade nog steeds visa afgeeft. Het
Internationale Rode Kruis heeft op een desbetreffende vraag geantwoord, dat de verzorging van
de behoeftige Nederlanders en spijtoptanten binnen zijn taak valt, zodat een verzoek hiertoe zal
worden ingewilligd, aangenomen dat Indonesië hiermede instemt. Minister Klompé wijst erop, dat
het wenselijk is het Internationale Rode Kruis niet in te schakelen, voordat aan het Indonesische
besluit tot beëindiging van de behartiging der Nederlandse belangen door de Britse diplomatieke
dienst uitvoering is gegeven. Staatssecretaris Van Houten merkt op, dat ook aan de Amerikaanse
Regering is gevraagd zo nodig de Nederlandse belangen in Indonesië te behartigen.
- - -


